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PLENARI DEL CONSELL MUNICIPAL 
DEL POBLE GITANO DE BARCELONA 

                                4 de novembre  de 2013 
                          a les 19 h. Sala Lluis Companys 

Acta resum d’acords i intervencions 
 

 

Assistents: Ima. Sr. Francina Vila, Presidenta del Consell; Im. Sr. Raimon Blasi, 
vicepresident del Consell; Sr. David Cortés  i Sr. Miguel Ángel Gómez de 
l'Associació Gitana Joventut, Igualtat i Progrés; Sr. Pedro Casermeiro i Carlos 
Hernández , Associació Joves estudiants de Bon Pastor; Sr. Xavier Cubells, 
Direcció de Drets Civils; Sr. Juan Fajardo, Associació Gitana de Bon Pastor; Sr. 
Pedro Fernández, Associació Cultural Cristiana de Bon Pastor; Sra. Juana 
Fernández, Vicepresidenta del Consell; Sr. Manuel Giménez, Associació Cultural 
Cristiana La Cera; Sr. Manel Giménez Pubill i Pedro Amador González, Associació 
Cultural Cristiana La Cera; Sra. Glòria Martin, Grup municipal PP; Ima. Sra. Imma 
Moraleda, Grup Municipal del PSC; Sra. Emilia Pallàs, Departament de Participació 
Social; Sr. Josep Ma. Queralt, Direcció de Drets Civils; Sr. Pere Sala, Secretari del 
Consell; Sra. Maria Rubia, Nakeramos; Sr. Johnny Tarradellas, Associació Tots els 

Colors; Sr. Juan Valentí i Garcia, Associació Cultural Cristiana de Plaça Espanya. 

Delegacions: Sra. Anna Contreras delega en Loredana Crauzi; Sr. Domingo 

Jiménez, Fundació Pere Closa delega en el Sr. Miguel Ángel Franconetti.  

Excuses: Sr. Francisco Igualtat i Progrés, Associació Cultural Gitana La Cera; Sr. 
José Cortés, Federació d’Associacions Gitanes de Catalunya; Im. Sr. Ricard Gomà, 
Grup Municipal ICV-EUiA; Sra. Francisca Perona, Associació Veus Gitanes. 

Convidats: Oncles del Consell d’ancians, Sra. Enriqueta Valentí i Pubill i Sra. 
Dolors Escudé, Associació Dona Gitana Catalana; Sra. Mercedes Gómez Cortés, 
Associació Sociocultural Lacho Baji Cali; Sra. Noemi Fernández, Sr. José Antonio 
Moreno, Sr. Ricard Valentí i Sr. Sejad Cizmic, Associació Nakeramos; Sr. Pedro 

Aguilera. 

 

Benvinguda als presents i salutació a les associacions que sol·liciten 
entrar al Consell 

La Ima. Sra. Francina Vila saluda a tots els assistents i a continuació passa la 

paraula al Sr. Pere Sala. 
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El Sr. Pere Sala informa que dues entitats han demanat integrar-se al Plenari del 
Consell: una és l’associació de la Dona Gitana Catalana d’Hostafrancs i l’altra, 
l’associació Lacho Baji Calí representades respectivament per la Sra. Enriqueta 
Valentí i la Sra. Mercedes Gómez. Ambdues associacions han fet arribar els 
estatuts i una carta demanant formar part del Consell. Ara depèn de la 

consideració del Plenari el fet de que en puguin formar part. 

A continuació les dues representants de les entitats fan una breu presentació de 
les seves associacions  explicant la seva activitat i motivant el seu desig de formar 
part del Consell i poder seguir treballant pel poble gitano. 

La Ima. Francina Vila ho posa a consideració del Consell que ho aprova per a 
continuació donar la benvinguda a les dues associacions i els informa que 
passaran a formar part d’un Consell molt actiu, amb moltes comissions de treball i 
molt projectes. Es refereix al Consell qualificant-lo de molt viu i en procés de 
renovació constant recordant que, formar part d’aquest Consell no vol dir només 

fer reunions sinó que vol dir treballar i impulsar projectes. 

La Ima. Sra. Francina Vila aprofita el moment per donar la benvinguda als 
representants del Consell d’Ancians que avui ens acompanyen. 

 

Aprovació de l’acta i lectura d’excuses i delegacions 

El Sr. Pere Sala informa que es va enviar l’acta a tothom i que no hi ha hagut cap 
esmena, per tant es dóna l’acta per aprovada. A continuació es llegeixen les 

excuses i delegacions. 

 

Seguiment Estratègia local amb el Poble Gitano 

La Sra. Francina Vila informa que l’objectiu que teníem a l’inici d’aquest mandat 
era establir unes línies d’actuació molt realistes per donar solució a les diferents 
demandes i realitats que pugui tenir la població gitana a la ciutat de Barcelona. 
Informa que s’està treballant en diferents fases i que pel moment, s’ha fet un 
treball preliminar i que en una propera fase es farà un treball molt més 

participatiu.  

El Sr. Josep Ma. Queralt informa que abans de l’estiu ja es va informar del treball 
fet i ara el Sr. Pedro Aguilera, qui ha estat impulsant i coordinant el procés, ens 

informarà amb més de detall del moment en el què estem. 

El Sr. Pedro Aguilera saluda a tots els assistents i dóna les gràcies per convidar-lo 
a compartir la primera fase d’actuacions de la futura Estratègia Local amb el Poble 
Gitano de Barcelona. Diu que el mes de març es va aprovar elaborar l’estratègia 
recalcant que era amb i pel Poble Gitano de Barcelona. Es van fixar les bases per 
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veure quins serien el temes, el calendari i la planificació del procés per tenir 
enllestida la primera part el més aviat possible. Recorda que a la sessió de juliol es 
van tornar a presentar les primeres consideracions que s’havien trobat en el 
treball previ i es van aprovar totes les actuacions que es volien fer en aquesta 

primera fase, vol dir que no es partia de zero. 

Remarca que hi ha dos factors clau per elaborar l’Estratègia, un d’ells la 
independència per a fer el pla més adient per la ciutat de Barcelona i segon, que 
estava totalment alineat amb actuacions i estratègies que s’estaven fent a 
Catalunya, a l’estat espanyol i a Europa. En relació a Europa s’ha de parlar de 
l’estratègia 20/20 i a l’estratègia que ha hagut de fer l’estat espanyol per ajustar-
se a aquestes premisses entre 2014 i 2020. També s’ha tingut en consideració tot 
el que s’ha fet al Pla Integral del Poble Gitano de Catalunya. Recorda que seguint 
en part la Directiva Europea ens vàrem centrar en  quatre temes: ocupació, 
educació, habitatge i salut i també, encara que de manera transversal, gènere i 
cultura. Constata que s’han mirat indicadors i sobretot referents a la ciutat de 
Barcelona i això moltes vegades no existeix. També es podien tenir en compte els 
indicadors europeus però això tampoc no es corresponia i per tant, s’ha buscant 
una via alternativa. Les taules de treball han estat molt positives sobretot per 
conèixer millor projectes i activitats que hem pogut posar en comú. S’ha donat un 

nivell d’intercanvi d’informació força important.  

Informa que s’està treballant un nou calendari, s’estan preparant les taules de 

treball i les entrevistes en profunditat. També es prepararan els focus grups o 

grups de discussió que es faran als diferents barris i distribuïts en les diferents 

temàtiques i que, depenent dels barris es farà més o menys incidència en alguns 

temes. Es preveu que cap a febrer o març s’hauria d’haver parlat amb les entitats 

del barri i per això demana el recolzament de les entitats del Consell que són qui 

coneixen millor la situació. També està previst fer entrevistes individuals i recorda 

que seran benvingudes les propostes de persones clau que cal entrevistar. 

Comenta que el fil conductor que es vol treballar en les entrevistes és la percepció 

de la situació en el seu barri, compartir la proposta d’indicadors i valorar si se’n 

poden afegir i veure cap a on podem anar i treballar el tema de les necessitats 

que tenim directament als barris. 

També vol fer esment al contacte que s’ha fet amb el Sr. Sixto Molina, alt 

comissionat  pel tema dels rroma al Consell d’Europa i que ha convidat a la ciutat 

de Barcelona a la fase preliminar d’un programa que té per objectiu desenvolupar 

polítiques per a la inclusió del poble gitano. Informa que se’ns ha convidat a la 

primera reunió que es farà el mes de novembre i es podrà informar d’allò que està 

fent la ciutat de Barcelona a data d’avui. Recorda que Barcelona està molt 

vinculada als programes d’Eurocites i també el mes de desembre estem convidats 

a Brussel·les a on podrem compartir amb d’altres ciutats. 
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La Ima. Francina Vila dóna les gràcies per la presentació tant extensa que 

demostra la feina que s’està fent. Comenta que el repte és que aquesta estratègia 

sigui el resultat de la participació de totes i tots els membres del Consell, de les 

persones vinculades a les entitats, els barris i de tothom que forma part del dia a 

dia del poble gitano a la ciutat. Destaca la feina que representa formar part de 

xarxes a nivell europeu i internacional i com donada la situació del Poble Gitano a 

Barcelona i a Catalunya a les xarxes els interessa molt conèixer la nostra 

experiència, alhora que això també pugui facilitar-nos vies de finançament.  

 

Seguiment del Pla de treball del Consell 

La Ima. Sra. Francina Vila vol agrair la feina que està fent la vicepresidenta del 

Consell, Sra. Juana Fernández, en especial a les comissions i grups de treball que 

es van creant. 

A continuació la Sra. Juana Fernández saluda als assistents i explica algunes de les 

qüestions que s’estan treballant:  

Comenta que es va veure apropiat buscar un apropament entre les entitats i 

l’administració i que per això es va programar un calendari de visites de les quals 

pel moment se’n han fet tres. A partir d’ara es farà un altre calendari i s’agruparan 

les visites per zones de forma que cada una de les entitats pugui tenir el seu espai 

i manifestar quines són les qüestions que més els preocupen i a on volen incidir 

dins els barris on estan ubicades. Recorda que s’anirà ajustant l’agenda de visites 

amb la regidora i ja es comunicarà a cada associació la data de prevista per la 

visita. 

Pel que fa a l’espai web del Consell, la Sra. Emília Pallàs informa que des del 

Departament de Comunicació de l’Àrea de Qualitat de Vida, Igualtat i Esports 

s’està treballant per incloure informació del Consell Municipal del Poble Gitano dins 

de l’espai web de la Direcció de Drets Civils. Serà una pàgina amb diferents 

apartats que donarà informació del Consell, de la normativa, la documentació 

significativa pel Consell, la seva composició, el grups de treball que estan en 

marxa, els enllaços d’interès, l’agenda d’activitats, etc., i que l’accés serà 

mitjançant un baner amb el logotip del Consell. L’expectativa és que en el proper 

Plenari se’n pugui fer la presentació. 

La Sra. Juana Fernández continua la intervenció i comenta la reunió duta a terme 

amb els serveis funeraris a les oficines de Sancho d’Àvila. Li sembla que hi ha 

bona predisposició per part de la direcció que va manifestar que una vegada s’hagi 
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fet la reforma de les instal·lacions estan oberts a escoltar les propostes del 

Consell. Se’ls va demanar que hi hagués una disponibilitat d’horaris de vetlla 

adaptada a les famílies a diferència d’ara, que tanca en un horari concret. Informa 

que ha quedat pendent que la comissió es torni a reunir i concreti per escrit 

exactament allò què es vol per fer-ho arribar a la direcció dels serveis funeraris. 

La Ima. Sra. Francina Vila diu que hauran de fer tota una tasca de logística per 

adequar horaris i treballadors per adaptar-se a la petició. Comparteix, tal i com 

comentava la Sra. Juana Fernández, que hi havia bona disposició i que comprenen 

la sensibilitat que tenen les persones gitanes en relació als seus difunts. D’altra 

banda també és cert que varen demanar una mica de paciència mentre no tinguin 

acabat el nou tanatori. 

A continuació, la Sra. Emília Pallàs informa en relació al tema d’acreditacions i 

carnets dient que en principi s’han fet els nomenaments que signa la secretaria 

general de l’Ajuntament que probablement els membres del Consell ja estan 

començant a rebre a les seves adreces. Diu que en principi aquest nomenament 

individual és el document que acredita les persones membres del Consell però en 

cas que això no es cregui suficient, després d’haver-ho consultat a l’assessoria 

jurídica de l’Àrea, s’haurà de tenir en compte que un carnet comporta uns drets i 

deures que s’han d’incorporar a la normativa. Recorda que cal tenir en compte 

que hi ha altres consells i per tant s’ha la consulta s’haurà de ampliar a la direcció 

de Participació Ciutadana per veure com cal enfocar-ho i fer tot un treball previ 

per tal justificar per a què es vol i com s’utilitzarà. 

El Sr. Manuel Giménez Pubill intervé dient que dóna les gràcies pel nomenament 

però que per ell, això és paper mullat en el sentit que tenir un carnet facilitaria 

molt més les coses a l’hora de tractar amb escoles, serveis socials etc. A la 

pràctica el carnet hauria de demostrar que aquell/a que el porta, està en 

representació o comissionat pel Consell Municipal del Poble Gitano. 

La Sra. Juana Fernández creu que el millor seria fer una reunió per poder parlar 

del tema i prendre una decisió. Comparteix amb la Sra. Emília Pallàs que, si es vol 

s’haurà de justificar, definir els usos i expectatives i fer els tràmits oportuns. 

S’acorda que es posarà en marxa una comissió integrada pel tio Juan Fajardo de 

Bon Pastor, Pedro Casermeiro, oncle Manuel de la Cera, el Sr. Manuel Giménez 

d’Hostafrancs, el Sr. Joan Valentí de Plaça Espanya, l’oncle Ricard Valentí i la Sra. 

Maria Rubia i el Sr. Johnny Tarradellas. 

A continuació el tio Juan Fajardo de Bon Pastor explica el cas d’una senyora del 

seu barri que ven 4 o 5 plantes i flors cada dia en un espai on no hi ha 
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competència i que moltes vegades la guàrdia urbana les hi requisa. És una 

senyora gran, malalta i el seu marit també. Aquest és el seu medi de vida i el dia 

que passa això no mengen. Pregunta què es pot fer en aquests casos? 

La Sra. Maria Rubia diu que per a casos semblants en barris que hi ha 

associacions vinculades al poble gitano, quan la gent ve a demanar una mica 

d’ajuda, es podria fer un observatori i poder informar de casos semblants.  

El Sr. Josep Ma. Queralt diu que s’ha de prendre nota de la situació i parlar amb 

els serveis socials del barri. 

En relació a l’acreditació, el Sr. Johnny Tarradellas creu que pot ser molt útil. 

Explica que fa pocs dies, descarregant material per a fer una filmació relacionada 

amb el Consell, la Guardia Urbana els va fer fora i els va multar i en el moment no 

varen poder presentar res que justifiques que formaven part del Consell i la tasca 

que estan fent. 

Intervé tot seguit l’oncle Ricard Valentí en relació a dues qüestions que s’han 

parlat. Pel que fa a les vetlles als serveis funeraris, diu que en el seu cas ja ho han 

estat fent gràcies a un familiar que els ha ajudat i que això seria molt positiu per a 

tota la comunitat. En relació als carnets, diu que l’Associació Gitana de Gràcia l’any 

1986 ja ho va fer i la veritat és que el fet de poder-se identificar obria moltes 

portes per resoldre problemes de la gent. 

A continuació la Ima. Sra. Francina Vila informa que el proper dia 27 de gener és 

el Dia Internacional en Memòria de les Víctimes de l’Holocaust i convida  els 

membres d’aquest Consell a ser més actius en els actes institucionals. En aquest 

cas, es tracta de donar major visibilitat al poble gitano que també va ser víctima 

de l’Holocaust. Recorda que cada any el 27 de gener es fa un acte institucional 

tant per part de l’Ajuntament com per part de la Generalitat i que les darreres 

setmanes s’han reunit Ajuntament, Generalitat i Parlament de Catalunya per a 

coordinar-se fins arribar a l’acord que el Parlament farà la recepció oficial i  

l’Ajuntament i Generalitat faran un acte conjunt i coordinat. S’ha decidit que un 

any es farà al Palau de la Generalitat i l’altre any a l’Ajuntament i que s’inclourà les 

diverses procedències de les víctimes. També es va acordar que una part de l’acte 

es farà a la plaça Sant Jaume per tal de tenir més visibilitat i demana la 

participació del Consell en aquesta part del acte per acabar-lo de definir. 

A continuació, la Sra. Juana Fernández informa que el Consell va recolzar la visita  

a Cracòvia promoguda per l’associació Nakeramos, la visita al camp d’extermini 

d’Auschwitz i  la participació a les activitats. Recorda que, entre altres, es 
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reivindica el dia 2 d’agost com a dia de commemoració del genocidi gitano 

(samudaripen). Aprofitant la iniciativa de Nakeramos i l’interès que el poble gitano 

tingui més visibilitat en aquest tema, proposa crear un grup de treball per a 

preparar-ho. 

Intervé tot seguit la Sra. Maria Rubia explica que han fet una presentació i que 

l’explica la Sra. Noemí Fernández explicant els detalls del viatge, les conferències, 

els tallers sobre drets humans, discriminació, història del poble rromano i altres 

activitats a on hi havia joves participants de tot Europa i alguns dels EEUU. 

A continuació la Sra. Maria Rubia explica que una de les conclusions a que es va 

arribar va ser donar continuïtat al treball dels joves tant gitanos com no gitanos 

que lluiten per la causa del reconeixement del genocidi gitano a tota Europa. Es va 

parlar com el Parlament de Catalunya i l’Ajuntament de Barcelona ja n’han fet el 

reconeixement i tothom va quedar sorprès de com es treballava aquí amb la 

ciutadania gitana. Uns dels acords a que es va arribar en aquestes reflexions i 

debats va ser, seguir treballant en xarxa implicant el moviment d’entre 700 o 800 

joves a nivell de tota Europa i del qual no hi ha precedents fins ara. 

El Sr. Pere Sala intervé per recordar que tot aquest procés en gran part s’ha pogut 

fer gràcies a la bona acollida i a les gestions fetes per la Sra. Francina Vila que, tot 

i la poca informació que disposava, des del primer moment va recolzar aquesta 

iniciativa valorant-ne la seva importància. La Sra. Maria Rubia reitera l’agraïment 

afegint que sense el recolzament de la regidora no s’hauria pogut tirar endavant 

aquesta iniciativa. 

La Ima. Sra. Francina Vila diu que presidir un Consell no és només anar a reunions 

sinó que vol dir copsar les oportunitats quan es presenten. Qualifica de molt 

enriquidor el fet que hi hagi tantes iniciatives i projectes. 

A continuació el Sr. José Antonio Moreno informa de la reunió que es va dur a 

terme a Budapest el mes de setembre i que va estar organitzada per TernYpe, 

Aquesta reunió tenia com objectius principals, valorar la trobada a Polònia i 

aprovar el Pla Estratègic 2013-2014 que reivindica, entre d’altres, davant de la 

Comissió Europea i les institucions el reconeixement del genocidi gitano. Per últim, 

informa que s’està preparant un manifest amb tots els socis de TernYpe per tal de 

demanar el reconeixement del genocidi gitano. 

La Sra. Maria Rubia diu que al proper 27 de gener es proposen participar 

activament en els actes de commemoració de l’Holocaust i que estant treballant 

una proposta. 
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A continuació, la Sra. Juana Fernández explica que des d’abans de l’estiu s’estan 

reunint totes les entitats interessades en començar a treballar i preparar el 8 

d’abril. A la primera reunió es va valorar que el més apropiat era fer reunions per 

comissions de treball i que es varen organitzar en base als àmbits d’interès. 

Informa que cada comissió ha estat liderat per una coordinadora o coordinador. 

Les comissions són: Comissió del Manifest coordinada per l’Associació Gitana de 

Joventut, Igualtat i Progrés, liderada pel Sr. David Cortés; Comissió de Difusió a 

les escoles, coordinada pel Sr. Miguel Àngel Franconetti de la Fundació Pere Closa; 

Comissió de Difusió i internet, coordinada per la Sra. Maria Rubia de l’Associació 

Nakeramos; Comissió de la Mostra cultural, coordinada per l’Associació Cultural 

Cristiana de La Cera, liderada pel Sr. Manuel Giménez Pubill que comptarà amb la 

col·laboració de la Sra. Juana Fernández. 

La Sra. Juana Fernández informa que les diferents comissions, una vegada 

creades, han tingut total llibertat per acordar les dates i lloc de les reunions amb 

independència de la resta de comissions i que cada coordinador/a, ha enviat el 

resum de cada reunió a la secretaria del Consell. D’aquesta manera tots els 

membres del Consell podem tenir informació en qualsevol moment. 

El Sr. David Cortés informa que la Comissió del Manifest s’ha reunit quatre 

vegades. Han partit d’un primer esborrany elaborat pel Sr. Juan de Dios i després 

s’ha revisat entre els participants per a consensuar-lo. El manifest intentarà tenir 

una visió nacional més enllà de Catalunya i s’enviarà a les diferents federacions 

per si volen fer-hi aportacions. Proposa que seria bo que en pogués fer la lectura 

algun gitano o gitana reconegut per contribuir a que tingui major repercussió 

mediàtica i caldrà consensuar a quin lloc es llegirà, podria ser a la plaça Sant 

Jaume el dia 7 d’abril i també al Parlament el dia 8 d’abril. Es demanarà per carta 

una signatura de recolzament al manifest a l’oficina de Presidència de la 

Generalitat i a l’Oficina de la Comissió Europea a Catalunya. Es proposa fer un roll-

up amb el manifest i que estigui exposat en tots els actes del 8 d’abril. La idea es 

traduir el manifest i editar-lo en català, castellà, rromano i anglès. Després del 8 

d’abril s’enviaria el manifest a totes les federacions gitanes a nivell d’Europa i 

també als mitjans de comunicació. 

La Ima. Sra. Francina Vila demana que el manifest adopti un format institucional i 

pugui ser aprovat pel Plenari de l’Ajuntament i així donar-li més força institucional.  

El Sr. Pedro Aguilera diu que la feina que s’ha fet és impressionant però per evitar 

decepcions, vol recordar que l’oficina de la Comissió Europea a Barcelona no pot 

recolzar res per manca de competències. Ja ho coneix perquè s’hi ha trobat. En 
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tot cas, es pot enviar una carta als grups parlamentaris a Europa, al mateix 

Consell a Europa, etc..   

La Ima. Sra. Francina Vila diu que és important canalitzar-ho bé per poder donar-li 

la difusió adequada i tenir en compte les institucions de Catalunya.  

A continuació el Sr. Miquel Àngel Franconetti presenta la feina que ha fet la 

comissió “8 d’abril als centres educatius”. El grup es va plantejar la pregunta, què 

és el 8 d’abril? a on podem difondre el 8 d’abril? Per què hem de difondre el 8 

d’abril? i altres relacionades. S’ha intentat respondre a aquestes qüestions i s’ha 

fet un cronograma que més o menys s’està complint. Hi ha un paquet d’accions 

que impliquen al Departament d’Educació, al Consorci d’Educació i a aquesta 

regidoria. Han detectat que 27 centres educatius en conjunt són els que recullen 

el major nombre d’alumnat gitano a primària i secundària. Informa que s’intentarà 

arribar al màxim nombre d’escoles per difondre el que és el 8 d’abril i el seu 

origen. Reflexiona que el 8 d’abril, entre altres, ha de ser un fet educatiu pels 

nens i nenes gitanes i els companys i companyes que conviuen amb ells. En 

principi es farien les sessions en grups reduïts o grups classe a 5è i 6 è de Primària 

i 1er i 2n d’ESO. Aquest projecte començarà a caminar però que no es pot quedar 

aquí i es pot agafar com un projecte del Consell i tenir continuïtat doncs els 

agradaria que el projecte no es limités únicament a les 27 escoles esmentades. 

La Ima. Sra. Francina Vila creu que és bo començar pas a pas. Suposa que ja s’ha 

parlat amb el Consorci d’Educació perquè coneguin el projecte i se’l facin seu. 

També caldrà utilitzar les vies que té el Consorci per arribar a les escoles. Primer 

es pot començar per aquestes 27 escoles i després continuar amb la resta. Des de 

la regidoria estem treballant en un programa pilot amb escoles per fer una xarxa 

d’escoles per a la igualtat i la no discriminació i si el projecte del 8 d’abril es 

consolida es podria integrar dins de les activitats que s’estan fent. Remarca que és 

important avançar en el reconeixement europeu d’aquest dia, que la ciutadania ho 

conegui com un fet important del poble gitano i a partir d’aquí, es pugui treballar a 

les escoles i els nens i nenes ho puguin anar integrant. 

A continuació la Sra. Maria Rubia presenta la feina feta per la comissió de difusió i 

internet del qual en formen part Nakeramos i l’Associació Esportiva d’Hostafrancs. 

A les reunions es va decidir que s’havia de donar una imatge a la celebració del 8 

d’abril i també fer una campanya prèvia. Molta gent de la comunitat gitana no 

coneix o no reconeix què és el 8 d’abril. De manera que es va plantejar treballar 

en dues línies transversals tant per a la comunitat gitana com per a la no gitana. 

Es va proposar un logotip que presentaran per si cal fer-hi aportacions. També 
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demana si algú més es vol afegir a la comissió ja que només en formen part dues 

associacions. Es proposa aprofitar l’espai social a les pantalles del metro amb un 

vídeo d’uns 30 segons. També s’ha pensat en una cunya de ràdio, comptant amb 

la col·laboració de l’entitat Veus Gitanes, amb la música de Gelem Gelem i un 

eslògan de campanya per fer-ne difusió. Una altra proposta que va semblar molt 

interessant és crear uns punts d’informació itinerants de manera que les diferents 

associacions del Consell ho puguin tenir als seus barris. 

La Sra. Juana Fernández demana la màxima col·laboració de les associacions als 

diferents barris on s’intentarà instal·lar els punts d’informació. A continuació 

explica els materials que s’han pensat pels punts d’informació. Un tema important 

és el fulletó amb la programació. Aquest any s’intentarà que hi hagi una versió 

que sigui més fàcil d’entendre per a la població gitana doncs quan veien el de 

l’any passat no se’l volien mirar. Aquest any ha de ser un 8 d’abril amb una sola 

bandera amb totes les associacions treballant en la mateixa direcció i celebrant un 

sol acte amb el consens i la feina ben feta de tot el Consell. El fet diferencial 

d’aquest any en relació als altres és que ens hem posat a treballar més aviat i ens 

ho hem cregut. 

A continuació la Sra. Maria Rubia diu que un punt important per dinamitzar és 

l’espai del web del Consell ja que es trobava a faltar que totes les coses que hem 

fet aquests anys i les fotografies es puguin trobar fàcilment. També es possible 

que s’obri un compte a facebook, d’aquesta manera podrem anar penjant 

informació i ens podrem fer més visibles. 

La Sra. Juana Fernández diu que diferents comissions s’han plantejat utilitzar un 

eslògan, creu que s’haurien de posar d’acord i que sigui el mateix per a totes. 

La Ima. Sra. Francina Vila creu que s’hauria de fer una reunió amb el Departament 

de Comunicació ja que s’estan tocant molts temes com el web, facebook, espai de 

Barcelona Solidaria, eslògans etc., i que una vegada es tinguin més definits 

s’haurien de tractar amb comunicació per canalitzar-ho de la manera més 

apropiada. 

A continuació la Sra. Juana Fernández presenta la Comissió Mostra de Cultura que 

la composen l’Associació Cristiana del Carrer de la Cera, l’Associació de joves i ella 

mateixa, que de fet està a totes les comissions. A les reunions es va definir que 

allò que volíem era visionar la cultura gitana des de diferents àmbits orientat a la 

comunitat gitana que a vegades desconeix coses de la seva pròpia cultura o té 

visions deformades o errònies per influencies externes com la programació de 

televisió. 
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Una de les coses que volen tractar és l’art i concretament pintures fetes per 

persones gitanes. També la literatura i la música feta per gitanos i gitanes. Per 

una banda hi podria haver informació i per l’altra exposició. Un altre tema a 

treballar seria el perquè del 8 d’abril donant especial rellevància a l’himne Gelem, 

Gelem, la bandera i al fet transnacional del poble gitano. Això s’hauria de fer en 

un taller molt dinàmic interactuant amb la gent. Un altre tema serien les 

aportacions de la cultura gitana a d’altres cultures per donar visibilitat i reivindicar 

com el poble gitano ha influint en tots els països que no serien exactament com 

són ara sense el pas del poble gitano. Altres temes serien la llengua i el flamenc 

com a patrimoni immaterial de la humanitat. Es tractaria de fer tallers on poder 

gaudir del 8 d’abril. Tot això cal fer-ho el mateix 8 d’abril perquè és el dia de la 

celebració tal i com es fa l’11 de setembre que es celebra el mateix dia i no un 

altre. 

Segueix la seva intervenció dient que es començarà a parlar per poder llegir el 

manifest a l’acte del Parlament, també es parlarà amb la Federació de cara a la 

cerimònia del riu i la possibilitat de fer-hi un dinar de germanor on es podrien 

cuinar alguns plats tradicionals com l’estofat gitano i després del dinar, es 

continuaria la celebració a les fonts de Montjuïc. S’aprofitaria per fer les activitats 

en aquest espai i així no haver de anar-nos movent d’una banda a l’altra. Es farien 

els tallers en aquest espai, un escenari amb pantalla per anar projectant imatges 

que ja s’han gravat. Proposa fer l’acte a les fonts i a continuació fer un petit 

festival de música gitana. En relació a les actuacions musicals, s’ha pensat que 

sigui una mostra de les diferents comunitats gitanes que hi ha a la ciutat, ja que 

Barcelona ha canviat els últims anys i volem que això hi quedi reflectit. La 

proposta de concentrar les activitats a les fonts de Montjuïc també té com objectiu 

optimitzar els recursos. S’ha parlat amb la comissió de les escoles la possibilitat 

d’organitzar transport per portar alumnes de les escoles als tallers. També 

s’intentarà que les diferents entitats que tenen gent als barris i tinguin interès 

d’anar al Parlament, al riu i a les fonts se’ls puguin facilitar el transport.  

El Sr. Manel Giménez del carrer de la Cera diu que amb la col·laboració de tothom 

segur que sortirà una celebració preciosa. Dit això, recorda que va proposar que 

s’havia de trencar amb la imatge estereotipada del gitano de temps passats. El 

gitano ha progressat. Entre nosaltres hi ha d’haver gent de totes les professions 

no només gent del mercat. Per això, la mostra cultural ha de ser una mostra 

actualitzada amb una panoràmica del segle XXI. També s’ha de connectar amb els 

gitanos de diferents procedències per ex. Músics de França, Hongria, etc. i fa 

especial menció a les arrels del “cante jondo” en el cant gregorià i que molta gent 
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això no ho coneix. Finalment diu que deixa en els joves la iniciativa de trencar 

amb els estereotips.  

La Sra. Juana Fernández també diu que s’havia parlat del tema dels oficis perquè 

es pugui conèixer. Hi ha però prevista una mostra a l’Hospitalet amb aquest tema 

d’aquí un parell de mesos. També es volen mostrar els jocs que no se sap si són 

originalment gitanos i recorda que el 2012 Veus Gitanes va fer un taller i va anar 

molt bé.  

Fins aquí arriba el resum de la feina que han estat fent les diferents comissions. 

A continuació el Sr. Pere Sala informa del procés actual d’adaptació de les normes 

reguladores del Consell a la nova normativa de Participació Ciutadana. Explica que 

la normativa actual és la mateixa des dels inicis del Consell i tot i que ha 

funcionat, s’ha d’adaptar als nous temps. La proposta es que properament es 

crearia un grup de treball que faria la proposta de noves normes de reglament de 

funcionament del Consell. 

A continuació la Ima. Sra. Francina Vila proposa que es ratifiqui per un any més a 

la Sra. Juana Fernández com a vicepresidenta associativa del Consell sempre que 

els membres del Consell hi estiguin d’acord ja que donaria certa continuïtat a tota 

la feina que ha estat fent el Consell que ha estat molt positiva, intensa i ha donat 

molta projecció al Consell. El Consell mostra el seu acord i aplaudeixen 

unànimement la proposta.  

Seguidament la Ima. Sra. Francina Vila recorda que el Consell va aprovar unir-se a 

la celebració de l’any de Carmen Amaya com una iniciativa que s’ha impulsat des 

del Departament de Cultura de la Generalitat. Informa que el Conseller ha 

convidat la regidora i persones d’altres administracions a formar part de la 

Comissió. Des de l’Àrea de Cultura de l’Ajuntament de Barcelona ja s’han fet un 

parrell d’activitats.  

Des del Consell el que s’intentaria és vincular més el nom de Carmen Amaya a la 

ciutat. Es proposa fer una taula rodona al Museu d’Història de la ciutat  el proper 

27 de novembre. A la taula rodona participarà la Sra. Eva Vila, directora de la 

pel·lícula Bajarí; per part de la família, la Sra. Karime que donarà un punt de vista 

més personal i familiar, la Sra. Marta Delclós comissària de l’exposició del Museu 

d’Història de Barcelona explicarà el procés de transformació de la ciutat des del 

barraquisme fins avui i el Sr. Xavi Teros, periodista, ens explicarà els anys 

cinquanta i seixanta a Barcelona.  Això seria una taula rodona d’experts 

acompanyada d’una fila zero que es reservaria per a les entitats. Una vegada 
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acabada la taula rodona, en el torn obert de paraules les diferents associacions 

podran participar aportant els seus coneixements i enriquir d’aquesta manera la 

taula rodona. Una vegada tinguem la invitació s’enviarà i se’n farà difusió. Proposa 

que des de la secretaria del Consell per e-mail es faci arribar tota la programació 

d’activitats de l’any Carmen Amaya.  

El Sr. Josep Ma. Queralt desitja que tots i totes puguin venir i compartir una figura 

de la cultura gitana amb un perfil d’excel·lència. Recorda que eren uns moments 

de precarietat i en canvi va tenir aquest motor de tirar endavant.  

Sense més intervencions es dona per tancada la sessió. 

 

 

 

 


